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Commentaar

Net als je denkt dat je je studiekeuze en alle bij-
behorende stress achter de rug hebt, word je ge-
confronteerd met een nog groter dilemma. Hoe ga 
je de rest van je studietijd invullen, de uren die je 
buiten de collegezalen doorbrengt? Je hebt je los-
gemaakt van het ouderlijk juk, maar wat nu? Hier-
bij een paar voorstellen.

Je kunt overwegen in navolging van sommige an-
dere studenten hart en ziel te steken in een unieke 
kledingstijl. Want of je nou jarenvijftigjurken draagt 
of Pokémon-t-shirts, geen papa Haan of mama 
Hen die hier naar je fashionkeuzes kraait.
Ook kun je ervoor kiezen elke dag onder invloed 
van drank en/of drugs te koken. Klinkt gevaarlijk, 
maar het brengt allicht minder gezondheidsrisi-
co’s met zich mee dan de kleffe university snacks 
met champignonragout waarvan je de komende 
jaren honderden bij de SPAR zult ste—— pardon, 
die je per ongeluk zal vergeten te scannen uiter-
aard.
Of maak de UB tot je nieuwe thuis, en laat je on-
derdompelen in boeken over, om maar wat te 
noemen, de verbanden tussen objectgeoriënteer-
de ontologie en internetkunst. Soms in je eentje, 
soms lekker rizomatisch met de meiden (met je 
rizomaatjes?). 
Nog een optie: lid worden van de studentenvak-
bond en aan de frontlinie staan tegen het vaak 
onbegrijpelijke beleid van de universiteit. Tweede 
Kamerlid Lisa Westerveld ging je twintig jaar gele-
den voor. Grote kans dat de kameraden van AKKU 
nog een plekje over hebben in hun bestuur!

De universitaire wereld ligt aan je voeten, maar 
waar je oog op ook valt, leg de lat niet te hoog voor 
jezelf. Hoewel sommigen het geluk hebben direct 
in hun introgroepje vrienden voor het leven te ma-
ken, duurt het de meeste eerstejaars langer om 
zich thuis te voelen op de universiteit. Menig oude-
rejaars zal beamen dat het een proces van vallen 
en opstaan is. In de wijze woorden van Westerveld: 
laat je niet opjagen en durf fouten te maken.
Mocht je nou écht bang zijn voor verkeerde keu-
zes: je bent altijd welkom om in het Elinor Ostrom-
gebouw op kamer N -1.290 een kopje thee te 
komen drinken en je aan te melden om mee te 
schrijven met ANS. Dat is sowieso een goede keu-
ze. 
Over ANS gesproken, dit blad is in ieder geval 
goed voorbereid op de keuzes waarvoor het 
gedurende het komende collegejaar zal staan. 
Tijdens de vakantie heeft de inkomende redactie 
haar kantoor namelijk grondig opgeruimd. Dat 
werd ook eens tijd. Dank voor alles, redactie jaar-
gang 37!

De hoofdredacteur

illustratie Ande Cremers

Volg ANS op Instagram

Don’t drink and... cook. ANS raadt het af om deze kookuitda-
ging na te doen. Koken onder invloed kan leiden tot verwondin-
gen en brand.  Voor de veiligheid heeft ANS bij deze wedstrijd drie 
nuchtere begeleiders met de deelnemers mee laten kijken.

I
n een knusse studentenkeuken mixt Jade (19, Nederlandse 
Taal en Cultuur) een ruime hoeveelheid Bacardi met cola, ter-
wijl Kevin (22, Nederlandse Taal en Cultuur) in de tuinen van 
het terrein hun joint opsteekt. Beiden bereiden zich fysiek en 

mentaal voor op deze challenge. Wanneer Jade en Kevin conclude-
ren dat er genoeg roesmiddelen door hun bloed stromen, worden 
ze naar de keuken gestuurd om daar de ingrediënten van het ge-
recht van de dag te ontvangen. Alhoewel ze de precieze receptuur 
zelf mogen uitkienen, wijzen de ingrediënten op een maaltijd die 
in de buurt van een pasta bolognese zal uitkomen.
Als het startsein voor het koken om exact 4:20 ‘s middags gegeven 
wordt, staan de twee kandidaten allebei klaar aan het fornuis. De 
race om de beste bolognese wordt afgetrapt. Al gauw blijkt dat 
Jade enorm zeker is van haar kookkunsten: ‘Kevin, je gaat verlie-
zen! Ik win 100 procent zeker, 110 procent zeker!’ Ondertussen 
geeft Kevin zichzelf maar 20 procent kans om te winnen. 
De verschillen in kookstijl zijn schrijnend. Waar er aan Kevins for-
nuis traag en stil gehandeld wordt, is Jade aan haar kant van het 
fornuis een bom van energie. Als gevraagd wordt wat haar ge-
dachtegang tijdens het koken is, zegt ze: ‘Ui, ui snijden. Ui ui ui. Ik 
ben een Oger, net als Shrek!’ Na deze gelaagde grap barst Jade 
in lachen uit, wat deze avond een vaak voorkomende gebeurtenis 
is geworden. Kevin blijft daarentegen rustig en gaat door met het 
kookproces. Door de joint wordt de toch al stillere Kevin nog zwijg-
zamer, en worden alleen de nodige vragen over het kookproces 
beantwoord. ‘Ik ben heel hard aan het denken!’, roept Kevin na 
een paar seconden uit wanneer hen gevraagd wordt waarom die 
zo stilzwijgend is.
Na ruim een uur koken wordt de pasta eindelijk opgeschept en is 
het tijd voor de garnering. Dit blijkt essentieel te zijn: de discussie 
over de volgorde van de kaas en basilicum laait hoog op. Uiteinde-
lijk kiezen beide deelnemers voor een andere plaatsing van ingre-
diënten. Kevins presenteert hun creatie als ‘authentiek Bourgon-
disch, met hart gemaakt’. Deze prachtige beschrijving valt echter 
niet goed bij Jade, die weer naar de beledigingen grijpt: ‘Het eten 
van Kevin stinkt. Ik ruik alleen mijn eigen delicioso maaltijd’.

Dit is de rubriek voor echte fijnproevers. ANS bedenkt iedere editie een bepaald thema en een budget 
voor een gerecht. Het is aan de student om de uitdaging aan te gaan en een hoogstaand staaltje kookkunst 
te laten zien. Staat de student nog aan het begin van zijn bachelor of is hij al een masterchef? Deze keer: 
High vs. dronken.

HIGH VS DRONKEN

Over de Kook
tekst Anna Savi ć  foto’s Gijs Wortelboer

Budget: 12 euro voor vijf 
personen
Boodschappen: Pasta, 
aubergine, courgette, prei, 
tomaten in blik, vegetarische
gehaktballetjes, geraspte 

kaas
Overige toegestane 
ingrediënten: Knoflook, 
water, ui, kruiden, olijfolie, 
verse basilicum

Is de smaak raak? 
De borden lijken qua 
opmaak vrijwel identiek. 
Jades groenten zijn in een 
fijn formaat gesneden, in 
tegenstelling tot de grovere 
stukken van Kevin. Hierdoor 
is Jades groente gaarder. 
Beide partijen lijken echter 
spoorloos verdwaald te zijn 
op weg naar de kruidenkast: 
allebei de sauzen zijn flauw en allesbehalve kruidig. Omdat 
Jades pasta echter vele malen rauwer is dan die van Kevin, gaat 
die er tot eigen verbazing met de overwinning vandoor.
Het verdict valt de verliezende partij zwaar: keer op keer galmt 
de uitspraak ‘Kevin had niet moeten winnen’ door de toch al 
kleine ruimte. Op haar knieën smeekt Jade nog een laatste keer 
voor de overwinning. Deze wordt haar niet toegekend, en met 
een ‘ik ontvriend je op Hyves!’ accepteert ze haar verlies.

Resultaat

high - taai maar fraai

dronken - niet gaar, geen bezwaar

Lees meer op 
www.ans-online.nl
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Wie niet uitgesproken en aanwezig is, wordt 
al gauw ondergesneeuwd in een studenten-
wereld vol sociale dieren. Masterstudent Bio-
medical Sciences David Tissen heeft al vaak 
zijn verhaal proberen te houden, maar was 
toch al gauw uitgepraat. 

Sociale slijstageslag

Vanochtend keek ik in mijn Google-agen-
da, die overigens veelal lijkt op een witte 
vakkenkast met hier en daar wat blauwe 
boeken. De zomer sterft als een verzopen 
kaars en september is het verboden woord. 
Een nieuw collegejaar dat het studievasten 
breekt, met als overbrugging een vestibu-
le vol meters bier, gezelligheid en weinig 
slaap. Ja beste mensen, ik heb het over de 
introweek. 
De week waarin ouderejaars je overdag 
meenemen om de campus te laten zien en 
je een beeld te geven van het studeren. In 
de avond verdelg je je overgebleven her-
sencellen met goedkoop bier, dat je in de 
veronderstelling laat dat een nachtje stap-
pen maar tien euro kost.
In het midden van de week ben je brak en 
bakkend in de zon achter een frisbee aan 
het rennen met andere lotgenoten. Ook zal 
de schermvereniging je proberen over te 
halen om wekelijks mensen te porren. Het 
klinkt heel dystopisch nu ik geen puber 
meer ben, maar toch hadden we met zijn 
allen de week van ons leven. 
Het Keizer Karelplein leek op een van die 
borstels in een autowasstraat, zo kleurrijk 
en alsmaar draaiend, met alcohol als de 
brandstof. 
Zelf draaide ik lekker mee, totdat de man 
met de hamer een mokerslag gaf op hét 
begrip van de het decennium: mijn sociale 
batterij.

Nee, geen Tour de France aan bierestafet-
tes of nabootsing van het Russisch slaapex-
periment, maar simpelweg de continue 
aanwezigheid van mensen was wat me 
uiteindelijk vroegtijdig van het veld stuur-
de. Ja, natuurlijk ga ik vanavond naar het 
feest, maar kan ik thuis eerst even een You-
Tube-video kijken? Oh sorry, ik wist niet 
dat we gelijk door moesten naar de Cra-
zy 88, waarbij ik een hele citroen ga eten 
met mensen die ik net zo goed ken als de 
koning zelf. FOMO is de magneet die een 
onzekere ziel aantrekt, dus ik heb nooit ge-
zegd dat ik een middagje in retraite wilde 
gaan. Op dag zes van de acht(!) hees ik uit-
eindelijk de witte vlag en kwam mijn moe-
der me op een festivalterrein in Duitsland 
ophalen.
De intro is een groot goed en een mooie 
traditie, maar zouden we de stillere Wil-
ly’s van komend jaar misschien iets meer 
in bescherming kunnen nemen? Misschien 
met een me-time middag of stille zones, 
waarin alle novieten met weinig kruid in de 
keel lekker vijf minuutjes stilzwijgend naar 
hun favoriete serie kunnen kijken. Dit doen 
we ten slotte het liefst.

illustratie Rivke van Collem

Uitgesproken

‘S
tel, je wilt een feest organiseren met meer dan 
honderdvijftigduizend bezoekers’, begint Nij-
meegse burgemeester Hubert Bruls zijn verhaal 
in stadsbrouwerij Florijn. ‘Een week lang, elke 
avond, en je wilt daarvoor de hele binnenstad 

afzetten. Daarnaast heb je een vriend die tegelijkertijd met veer-
tigduizend man vijftig kilometer wil lopen door de regio, vier 
dagen op rij. Dan ben je knettergek’, concludeert Bruls. ‘Geen 
enkele gemeente gaat daar een vergunning voor geven.’ 
En tóch gebeurt het. Van 15 tot 21 juli werden in Nijmegen voor 
de 52e keer de Vierdaagsefeesten gehouden. Het evenement is 
met ruim 1,5 miljoen bezoeken het grootste van Nederland. On-
danks alle uitdagingen die komen kijken bij een monsteroperatie 
als deze, van programmering en financiën tot vergunningverle-
ning en crowd control, sprak Joris Bouwmeister, directeur van 
Stichting Vierdaagsefeesten, in de Gelderlander van een ‘enorm 
goed verlopen week’.
Voor één uitdaging is de afgelopen jaren steeds meer aandacht 
gekomen: duurzaamheid, zeker nu de gevolgen van klimaatver-
andering jaar op jaar voelbaarder worden. Vorig jaar moest zelfs 
een van de vier dagen van de Vierdaagsemarsen worden afge-
last door extreme hitte, die volgens wetenschappers steeds vaker 
voor zal komen in Nederland. ANS liep mee achter de schermen 

van de Vierdaagsefeesten met de vraag: wat doet het grootste 
evenement van Nederland eraan om duurzamer te worden? 

De laatste beker
De zon schijnt als Tessa Groenen, programmamanager duur-
zaamheid bij de Vierdaagsefeesten, begint aan de rondleiding 
over het feestterrein. Op het Faberplein staat een enorm podi-
um opgebouwd, waar burgemeester Bruls de avond ervoor zijn 
nummer De mooiste van het jaar brulde. Vandaag is er echter nog 
geen feestpubliek te bekennen, het is nog vroeg op de middag. 
Hoewel het hier gisteravond groot feest was, ontbreekt er een 
vast decorstuk dat overblijft na een feest in de stad: de enorme 
bult kapotgetrapte bekers op straat.
De Vierdaagsefeesten willen in 2030 klimaatneutraal zijn, vertelt 
Groenen al lopend over de Mariënburgsestraat. Ze stopt voor 
een informatiebord over het ‘circulaire bekersysteem’, een van 
de manieren waarmee de feesten dit doel willen bereiken. ‘Bij 
aankoop van je eerste drankje betaal je 50 cent extra. Bij het vol-
gende drankje lever je deze beker in aan de bar en hoef je die 
toeslag niet meer te betalen’, legt Groenen uit. Aan het einde van 
de avond dienen feestgangers hun laatste beker in te leveren. 
Het doel: 100% hergebruik van het materiaal van alle bekers, 
die speciaal voor de Vierdaagsefeesten gemaakt worden van een 
bijzonder soort PET. ‘Dat is vooralsnog het enige materiaal dat 
hoogwaardig recyclebaar is’, licht Groenen toe. 
Vorig jaar, toen het circulaire bekersysteem werd ingevoerd, 
werd 58% van de bekers gerecycled. De organisatie hoopt dat 
percentage dit jaar omhoog te kunnen krikken, mede doordat er 
meer aandacht is besteed aan het informeren van publiek. ‘Ons 
streven is 70%’, vertelt Groenen. Vanaf 2024 zijn evenementen als 
de Vierdaagsefeesten wettelijk verplicht om 75% van alle weg-
werpbekers te recyclen, een percentage dat jaarlijks verhoogd 
wordt tot 90% in 2027. 
Toch is met het bekersysteem niet alles opgelost. Op deze zonni-
ge donderdag, de ochtend na Roze Woensdag, liggen her en der 
nog een aantal bekers op de Mariënburgsestraat. ‘De laatste be-
ker is het lastigst’, verzucht Groenen. De bekers daarvoor nemen 
de feestvierders braaf mee in ruil voor korting op hun volgende 
drankje, maar zodra deze stimulans wegvalt, laten ze hun bekers 
gewoon liggen. Daarnaast zijn mensen tegen het eind van de 
avond meestal niet meer nuchter genoeg om na te denken over 
hun keuzes, stelt Groenen.
Waarom niet de bezoekers prikkelen om hun bekers in te leve-
ren door middel van statiegeld? Dat is een stap die andere fes-
tivals al hebben gezet om de steeds strengere recyclingswetten 
bij te benen. ‘Ten eerste omdat de bekers met statiegeld dan 
door ondernemers in grote zakken gedaan worden, waarna de 
kans ontstaat dat deze wegens hun geldwaarde vervolgens ge-
stolen worden’, legt Groenen uit. Ook zijn de inkomsten van de 
bekers - circa 39 cent per beker, na aftrek van de inkoopprijs 
en andere kosten - simpelweg nodig voor de ondernemers om 
het evenement rendabel te houden, vertelt Groenen. ‘Door een 
statiegeldsysteem zouden de kosten oneerlijk worden verdeeld 
onder de ondernemers.’ 

Duurzaam voor wie?
Verderop, in de Burchtstraat, staat de stand van Gelukkige Groen-
tes. Stichting Vierdaagsefeesten steunt elk jaar een goed doel en 
dit keer zijn de ‘stadsboeren’ achter dit initiatief de gelukkigen. 
‘Hoe gaaf zou het zijn als wij groenten kunnen gaan telen voor 
de Voedselbank? Groenten zonder gebruik van pesticiden, zon-
der kunstmest?’, vertelt Jorian Damen over de gedachte die zijn 
initiatief inspireerde. Inmiddels leveren Damen en zijn collega’s 
per week tien à twaalf kratten verse groente aan de Voedselbank, 
geteeld op twee pluktuinen, een in Ooij en een in Groesbeek. 
Maar voor dit goede doel is financiering nodig en vanwege de 
gedeelde focus op duurzaamheid lag een samenwerking tussen 
de Vierdaagsefeesten en Gelukkige Groentes voor de hand. 
Door deze samenwerking komt echter ook een keerzijde van de 
Vierdaagsefeesten aan het licht. Voedselbank Nijmegen-Overbe-
tuwe, de grootste ontvanger van de groenten, is namelijk maar 
één week per jaar dicht: de Vierdaagseweek. Dit gegeven speel-
de ook mee bij de beslissing om Gelukkige Groentes te onder-
steunen. ‘Wij trekken het ons natuurlijk aan dat mensen die van 
de Voedselbank afhankelijk zijn, die ene week per jaar door ons 
geen tas met voedsel kunnen komen halen’, vertelt Marlijn Hoef-
nagel, programmamanager van de Vierdaagsefeesten. 

Een-nul voor
Wat zijn nou de grote ‘uitstootposten’ op een evenement als de 
Vierdaagsefeesten? De bekers in ieder geval niet, vertelt Stijn 
Lambert, medeoprichter van Ecofest. ‘De productie van het bier 
heeft meer impact dan de beker.’ Met zijn non-profitorganisatie 

Meeloopreportage

ECHTE STAPPERS 
VERVUILEN NIET
door Maan Heijthuijsen en Gijs Wortelboer

Hoewel de twee evenementen nauwelijks los van elkaar te 
denken zijn, worden de Vierdaagsefeesten (de feesten) en de 
Vierdaagse (de marsen) georganiseerd door twee verschillen-
de stichtingen. Stichting DE 4DAAGSE is verantwoordelijk voor 
de marsen, terwijl Stichting Vierdaagsefeesten, onderdeel van 
ACBN Even e menten bu reau Nijmegen, over de feesten gaat. 
‘Dat wij twee aparte organisaties zijn, is weinig bekend’, ver-
telt Babs Rijke, woordvoerder van Stichting DE 4DAAGSE, aan 
ANS. Om dit duidelijk te maken maken de twee organisaties 
in hun marketingcampagnes gebruik van het motto ‘4 dagen 
lopen, 7 dagen feesten’. Toch trekken ze ook veel samen op, 
vertelt Rijke, bijvoorbeeld door een gedeeld bekersysteem en 
een algeheel confettiverbod in te voeren.

Bij de organisatie van het groot-

ste feest van Nederland komt veel 

kijken. Welke stappen nemen de 
Vierdaagsefeesten om duurzamer 
te worden, en gaat het de organi-
satie lukken in 2030 klimaatneu-
traal te zijn?
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adviseert hij organisaties hoe ze hun evenementen zo mi-
lieuvriendelijk mogelijk kunnen maken en om meer kennis 
op te doen bij verschillende soorten festivals is hij helemaal 
vanuit Antwerpen afgereisd voor een kijkje achter de scher-
men.
Veel zwaarder weegt het vervoer van de bezoekers. ‘Soms 
verbruikt een autorit van één bezoeker meer energie dan 
een heel optreden’, stelt Lambert. Hiermee staan de Vier-
daagsefeesten, vanwege hun ligging op loopafstand van een 
groot intercitystation, al één-nul voor op andere, meer afge-
legen festivals, waar veel bezoekers met de auto komen. Bij 
de Vierdaagsefeesten ligt dat percentage maar op 8%. De 
rest komt met het openbaar vervoer, met de fiets of te voet. 
‘Een stadsfestival biedt ook andere voordelen. Er bestaat al 
een systeem voor afvalverwerking en er zijn al stroompun-
ten aanwezig in de stad.’ Door dit laatste hoeven de Vier-
daagsefeesten nauwelijks gebruik te maken van vervuilen-
de dieselaggregaten. Kortom: ook zonder de extra aandacht 
voor duurzaamheid hebben de Vierdaagsefeesten op de 
weg naar klimaatneutraliteit al een enorme voorsprong. 
Lambert: ‘Een duurzaam festival kan altijd beter in de stad 
plaatsvinden.’

De meter bepaalt
Waar op de Vierdaagsefeesten meer ruimte is voor verduur-
zaming, is in het voedselaanbod. Aangekomen op het Kelf-
kensbosplein, waar het inmiddels gezellig druk is, wijst Groe-

nen op een innovatie die op nog weinig festivals haar intrede 
heeft gemaakt. Bij een aantal van de vele voedselkraam-
pjes op het terrein heeft de stichting een zogenaamde kg 
CO₂e-meter geïntroduceerd. Kilogram CO₂-equivalent (kg 
CO₂e) is de eenheid waarin de ecologische voetafdruk van 
onder andere maaltijden wordt uitgedrukt. Voor alle gerech-
ten bij de geselecteerde food stands is met behulp van de 
app Klimato uitgerekend hoeveel kg CO₂e er bij de berei-
ding van dit gerecht is uitgestoten. Het resultaat van deze 
berekeningen is te zien op de kg CO₂e-meter op de menu-
kaart. ‘Er zaten ook verrassingen tussen, patat en poffertjes 
hebben bijvoorbeeld een heel lage uitstoot’, lacht Groenen. 
De inzet van de Vierdaagsefeesten is bewustwording. ‘Als 
alle mensen hier één keer in de week van 1,7 kg CO₂e naar 
een gerecht van 0,5 kg CO₂e zouden gaan, scheelt dat ge-
woon net zoveel uitstoot als die van 24 gezinnen in Neder-
land in een heel jaar, of 229 vluchten van Amsterdam naar 
Tokio,’ stelt Groenen. ‘We verwachten niet dat iedereen ve-
ganistisch wordt, maar wel dat we met bewustwording stap-
pen kunnen zetten.’ Hoewel de keuze vrijblijvend is, is de 
druk voelbaar: ook de verslaggevers vermijden bij het mid-
dageten de opties met de grootste ecologische voetafdruk. 
Na een korte stop bij Indonesische soul food truck Mammie 
Jammie, wordt al duidelijk dat deze meter mensen aan het 
denken zet. Wanneer mensen niet zeker weten wat ze wil-
len, nemen ze meestal de optie met de laagste uitstoot.  ‘Als 
je twijfelt, kan dit je over de streep trekken naar een meer 

duurzame optie’, vertelt Groenen. Waarom dan niet de ren-
dang, vanuit duurzaamheidsoogpunt de minder verantwoor-
de optie, van het menu halen? ‘We willen het niet verplicht 
stellen om duurzaam te eten of er consequenties aan verbin-
den. We zeggen niet: je mag geen gerecht met een uitstoot 
hoger dan 1,6 kg CO₂e’, vertelt Groenen. 
Toch is ook hier zo dat de keuzes die mensen maken, afhan-
gen van het alcoholpercentage in hun bloed. Wanneer men-
sen door dronkenschap minder nadenken over hun keuzes, 
zal dit ook te zien zijn in de maaltijden die ze kopen. ‘Als ze 
twijfelen en nuchter zijn, dan kiezen ze kip’, grinnikt Nadia 
Soraya Kappe, eigenaar van Mammie Jammie. 
Kappes opmerking legt treffend bloot waar de organisatie 
van de feesten mee zit: ondanks alle inspanningen van de 
stichting om te verduurzamen blijft ze afhankelijk van het 
gedrag van de bezoekers. Op een vrij toegankelijk festival 
als de Vierdaagsefeesten is het onbegonnen werk om aller-
lei regels op te leggen en volledig te handhaven, zeker met 
een publiek dat tegen het eind van de avond ladderzat is. 
Nudgen blijkt voorlopig het beste alternatief. In Groenens 
woorden: het gaat voornamelijk om bewustwording. Of het 
de Vierdaagsefeesten gaat lukken met deze houding in 2030 
klimaatneutraal te worden, moet nog blijken. ANS

De 53e editie van de Vierdaagsefeesten zal van 13 tot 19 juli 
2024 plaatsvinden.

SADSAL
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O
p een zonnige lentemiddag stapt Lisa Wester-
veld vrolijk het ANS-kantoor binnen, waarna ze 
zich meteen vergaapt aan de vele ANS-kranten 
die daar op de muren zijn geplakt. Voor de poli-
ticus, die tussen 2001 en 2010 aan de Radboud 

Universiteit (RU) studeerde en in een gedeelte van die periode 
AKKU-secretaris was, is het een ware trip down memory lane. 
Enthousiast begint ze verhalen uit de oude doos te vertellen, 
over haar strijd voor de RU-studenten en veelal tegen het Col-
lege van Bestuur (CvB). ‘Kijk, dit ben ik als het goed is’, zegt ze 
trots terwijl ze wijst naar een voorpagina uit 2002 met daarop 
een foto van een AKKU-demonstratie. Op de foto is een groepje 
studenten te zien dat een immens groot spandoek aan de Waal-
brug heeft geknoopt met daarop de tekst ‘Hoger onderwijs: 
verhandel het niet.’
De foto is tekenend voor Westervelds studentenperiode. Als se-
cretaris van Studentenvakbond AKKU en later als voorzitter van 
de LSVb zette zij zich volop in voor studentenbelangenen en 
organiseerde meerdere demonstraties en protestacties. Dertien 
jaar later zet ze zich in de Tweede Kamer nog steeds in voor 
studentenbelangen. Ze heeft meegewerkt aan de terugkeer van 
de basisbeurs en de versoepeling van het bindend studiead-
vies (bsa), maar dat is volgens haar geenszins genoeg om een 
cultuurverandering te bewerkstelligen, iets dat zij nodig acht 
om de diepere problemen in het onderwijs te verhelpen. Wat 
zijn deze problemen volgens haar en wat geeft ze de nieuwe 
lichting studenten mee om daarmee om te gaan?

Recentelijk is het jaarlijkse rapport van de onderwijs-
inspectie uitgekomen waarin zorgen over het studenten-
welzijn worden geuit. Hoe is het volgens u gesteld met 
het studentenwelzijn?
‘Het hangt er vanaf naar welke groep je kijkt. Een deel kan zich 
prima redden in het hoger onderwijs, maar je ziet natuurlijk ook 
een groep die het heel zwaar heeft. Het is bekend dat voor een 
deel van de studenten corona een grote rol heeft gespeeld. Stu-
denten ervaren echter al langer een enorme druk om te pres-
teren en hebben daardoor stress. Daar zijn we nu erg laat bij.’

Is die prestatiedruk er nu meer dan in uw tijd?
‘Ja, dat denk ik wel. Het begint al op jonge leeftijd. Steeds meer 
kinderen worden gepusht om zo hoog mogelijk te scoren voor 
de Eindtoets Basisonderwijs (de opvolger van de Cito-toets, 
red.). Onder andere met behulp van bijlessen en examentrai-
ningen, met als doel om havo of vwo te halen. Dat zie je ook 
in de cijfers: er zijn veel meer havo- en vwo-klassen, terwijl 
beroepsopleidingen naar mijn mening veel minder worden 
gewaardeerd. Dat leidt tot een enorme toestroom op de hoge-
scholen en de universiteiten. Zijn jongeren dan met zijn allen 
een stuk slimmer geworden, of komt het door die enorm hoge 
prestatiedruk? Het tweede natuurlijk.
‘Die enorme toestroom proberen universiteiten vervolgens in 
goede banen te leiden door middel van allerlei rendements-
maatregelen. Als je niet binnen een bepaald aantal jaar afstu-
deert of een bepaald aantal studiepunten haalt in je eerste jaar 

vormt dat een probleem. Naast dat studenten moeten voldoen 
aan de eisen, moeten zij tegelijkertijd werken en hun cv op-
vullen. Hierdoor is er steeds minder ruimte voor studenten om 
zichzelf te leren ontdekken, om flink op hun bek te gaan en 
daarvan te leren.’

Waar komt die cultuur van prestatiedruk dan vandaan?
‘Ik denk dat het zeker een rol heeft gespeeld dat er een aantal 
generaties van toonaangevende politici zijn geweest die telkens 
aan studenten vertelden dat ze niet goed genoeg hun best de-
den en dat ze vooral niet te lang over hun studie mochten doen. 
Zo heeft premier Balkenende ooit bij de opening van het acade-
misch jaar een heel verhaal bij elkaar gekletst over de zesjes-
cultuur die zogenaamd heerst in het hoger onderwijs. Dat vond 
ik echt nergens op slaan. 
‘Verder wilde Mark Rutte in zijn tijd als staatssecretaris bij het 
ministerie van Onderwijs, Cultuur en Wetenschap een systeem 
van leerrechten invoeren. Daarnaast pleitte het CDA heel lang 
voor een langstudeerboete, vanuit het idee dat lang studeren 
slecht voor je zou zijn. Dat is misschien slecht voor de rende-
menten, maar niet voor de studenten.’

Gaat dat rendementsdenken dan puur om geld? Want 
hoe het stelsel nu is opgebouwd is het vooral rendabel 
als universiteit om zo snel mogelijk studenten uit te poe-
pen, als het ware.
‘Er is jarenlang bezuinigd op het hoger onderwijs, waarmee 
je natuurlijk ook het mes op de keel van de instellingen zet. 
Het bekostigingssysteem is inderdaad zo ingericht dat het fi-
nancieel het meest rendabel is dat iedereen binnen vier jaar 
afstudeert. Als het zo moeilijk is voor instellingen om financieel 

overeind te blijven, snap ik dat ze meer druk gaan zetten op stu-
denten. Het is nu gewoon het goedkoopste om zoveel mogelijk 
studenten in één college te proppen, maar dat zorgt niet voor 
het beste onderwijs. Het was trouwens al jarenlang duidelijk dat 
er meer dan een miljard euro te weinig was bekostigd voor het 
hoger onderwijs, maar het heeft lang geduurd voordat dit tot de 
coalitie doordrong.’

Heeft GroenLinks in de afgelopen twintig jaar genoeg 
gedaan om deze problemen te verhelpen of te voorko-
men?  
‘Nee, ook wij hebben de afgelopen jaren veel te weinig gedaan 
met het onderwijs. Nog steeds doen we veel te weinig. Ik zou 
willen dat ik voor de portefeuille hoger onderwijs meer tijd had 
en ook nam, want ik vind dat we daar echt steken laten vallen. 
We zijn er wel mee bezig: ik blijf debatten voeren en gesprek-
ken houden met studenten. Daarnaast ben ik ook bezig met een 
initiatiefnota voor het verbeteren van de medezeggenschap. 
Maar het is ook moeilijk, want we komen met acht kamerleden 
al niet goed toe aan alle portefeuilles die we hebben.’

We zien dat het actieve studentenleven onder druk staat. 
Komt dat ook door het rendementsdenken?
‘Ja, al vanaf het eerste jaar hoor je dat je vooral bezig moet zijn 
met studeren, dat je niet te veel mag uitlopen en dat je een 
negatief bsa krijgt als je te weinig studiepunten haalt. Dan snap 
ik wel dat studenten veel minder tijd hebben om daarnaast nog 
actief te zijn op de campus.
‘Er moet veel meer gekeken worden naar een brede defini-
tie van studentsucces om ervoor te zorgen dat studenten het 
meeste uit hun studietijd halen. Voor sommigen betekent dat 

‘LAAT JE NIET OPJAGEN’
Interview Lisa Westerveld

Tweede Kamerlid Lisa 
Westerveld stond in haar jonge 

jaren namens studentenvakbond 

AKKU en de Landelijke 

Studentenvakbond (LSVb) op 

de barricades te vechten voor 

studentenbelangen. Inmiddels 

heeft ze de vakbonden ingeruild 

voor GroenLinks, maar haar 

focus op het onderwijs is ze niet 

kwijtgeraakt. Nu de basisbeurs 
terugkeert spreekt ANS haar 
over de samenhang tussen 
studentenwelzijn, activisme 
en het actieve studentenleven.

tekst Philip Schröder foto’s Gijs Wortelboer
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T
erwijl een Pikachu-mascotte bijna het loodje legt op 
deze tropische zondagmorgen, scharrelen meer 
dan duizend bezoekers langs alle kraampjes die 
verzamelbeurs Poké-Con te bieden heeft. De 
expohal in Houten is gevuld met talloze kaar-

ten, knuffels en kleding, maar ook de rijen lege tafels 
worden al snel omringd door verzamelaars: hier kun-
nen zij hun kaarten ruilen. Een bezoeker kijkt grijnzend 
naar de enorme knuffels. ‘Aan pluchen begin ik niet’, 
lacht ze terwijl zij haar collectie kaarten op tafel legt. ‘Dan 
kom ik mijn huis niet meer in.’
Terwijl verzamelbeurzen duizenden bezoekers trekken, barst 
Marktplaats van de collector’s items en is menig studentenhuis 
tot de nok toe gevuld met oude flesjes speciaalbier. ‘Een verza-
meling is een aantal door een rode draad gekenmerkte objecten’, 
vertelt Marika Keblusek, biblioloog en universitair docent Kunst-
geschiedenis aan de Universiteit Leiden. Deze objecten worden 
niet meer voor hun oorspronkelijke doel gebruikt. ‘Een postzegel 
uit een verzameling plak je bijvoorbeeld niet meer op een brief’, 
illustreert ze. ‘Je bewaart hem in een speciaal album of plekje op 
de kast.’ Waar dit ooit alleen voor de elite met tijd en geld was 
weggelegd, is verzamelen  tegenwoordig voor iedereen toegan-
kelijk. Wat drijft een verzamelaar en hoe onschuldig is het feno-
meen? 

Veelzijdig
De verzamelaar laat zich niet door één stereotype kenmerken. 
‘Verzamelen is geen niche of cult’, vertelt organisator Pim van Val-
kengoed, alias Monkeloid. ‘Van kinderen tot volwassenen, er loopt 
hier van alles rond.’ Naast het maken van Pokémon-gerelateer-
de  video’s op Twitch en YouTube, verkoopt Van Valkengoed sinds 
tweeënhalf jaar zelf ook kaarten via zijn bedrijf Pokemonkel. ‘Als 
twaalfjarige droomde ik ervan een eigen kaartenshop te hebben. 
Nu staat er een beurs met tweeduizend man’, vertelt hij trots. ‘Het 
is een beetje uit de hand gelopen.’
Van Valkengoed maakt deel uit van een lange traditie van ver-
zamelaars. ‘We weten dat verzamelen overal ter wereld gebeurt 
en in de hele geschiedenis heeft bestaan’, stelt  Keblusek. ‘In ar-
cheologische graven werden al verzamelingen van objecten te-
ruggevonden.’ In de late middeleeuwen begon de verzamelaar 
echter pas stabiele verzamelingen op te bouwen, vaak vanuit een 
bewondering voor de natuur en Gods schepping. ‘Er was toen 
pas economische, politieke en militaire stabiliteit’, vertelt Jan Dirk 
Baetens, universitair docent Kunstgeschiedenis aan de Radboud 
Universiteit (RU). ‘Het heeft weinig zin om iets te verzamelen als je 
stad ieder jaar wordt geplunderd.’

fulltime studeren en voor anderen betekent dat een bestuurs-
functie. Daar moet veel meer ruimte voor komen. We moeten 
studenten de verantwoordelijkheid geven over hun eigen stu-
dieloopbaan. Ze zijn gewoon volwassen en betalen flink veel 
collegegeld. Waarom kunnen zij dan niet zelf met de juiste stu-
diebegeleiding hun eigen loopbaan uitstippelen? Studenten 
moeten ook de mogelijkheid krijgen om grote fouten te maken. 
Dít is de tijd om te struikelen en ervan te leren. En dan kost het 
je maar een jaar, hoe erg is dat nou in een mensenleven?’

Waarom is het actieve studentenleven zo belangrijk?
‘Actieve studenten dragen bij aan een gevoel van gemeenschap, 
waardoor er veel meer binding ontstaat met de universiteit. Je 
krijgt daardoor gemotiveerdere studenten en beter onderwijs. 
Ook voor de persoonlijke ontwikkeling is het goed. Ik heb zelf 
zo veel gehad aan het bestuursjaar bij AKKU. Het wiel uitvinden 
over het draaiende houden van een vereniging, het bijhouden 
van een ledenadministratie, het opmaken van een begroting en 
het schrijven van een jaarverslag: dat zijn allemaal dingen waar 
je de rest van je leven baat bij hebt. Daarnaast leerde ik in de 

studentenraad veel door in de clinch te liggen met het CvB. Je 
mag het af en toe inhoudelijk totaal met elkaar oneens zijn. Dat 
is nu nog steeds nuttig als ik met de minister een discussie heb.’

Tegelijkertijd trekken studenten niet grootschalig hun 
mond open als het gaat om de problemen waar zij mee te 
maken hebben. Waar komt dat door?
‘Ik denk dat dat ook met de prestatiedruk te maken heeft. Ik 
baal er echter wel van. Dan denk ik: “kom op jongens!” Je kunt 
wel een brandbrief schrijven, wat ook goed is, maar ga iets ra-
dicaler te werk als het echt zo slecht is gesteld met het actieve 
studentenleven.
‘Ik snap tegelijkertijd wel dat je minder mondig bent als je het 
risico loopt om van je opleiding te worden gegooid. Met de 
prestatiedruk en alle barrières komt namelijk een afhankelijk-
heidsrelatie kijken. Als jij weet dat je ongeacht het aantal pun-
ten dat je haalt gewoon mag door studeren ben je veel minder 
afhankelijk. De studentenorganisaties moeten veel onafhanke-
lijker worden van het CvB, daarom zou ik ook willen dat de stu-
dentenraad zelf gaat over de hoeveelheid bestuursmaanden die 

besturen krijgen. Dan ben je niet afhankelijk van het CvB en kun 
je echt zeggen wat je vindt.’

Wat zou u willen meegeven aan de nieuwe lichting stu-
denten die deze maand begint?
‘Ik kan niet zoveel met studenten die alleen maar gaan studeren 
en daarna weer naar huis gaan. De individuele keuze snap ik 
wel, maar ik vind het erg zonde als je op die manier je stu-
dentenleven inricht. Ga dus niet mee in het rendementsdenken, 
laat je niet opjagen. Ik snap dat het moeilijk is, maar misschien 
wordt het iets makkelijker als de basisbeurs weer terugkomt - 
al impliceert dat wel weer dat een studie vier jaar duurt. In het 
begin ben je misschien nog veel bezig met studeren en een 
kamer vinden omdat het een grote overgang is, maar ga daarna 
ontdekken wat je leuk en interessant vindt. Er zijn zoveel leuke 
studentenorganisaties waar je actief kunt worden en veel kunt 
leren. Durf fouten te maken! Word actief in het studentenleven en 
ga op kamers, daar steek je zoveel van op.’ ANS

RUPSJE NOOITGENOEG
Wie kent de collecties gejatte bierglazen, verstofte lp’s en 
koelkastmagneten niet? Waar koningen ooit jacht maakten 
op de meest bijzondere boeken, is tegenwoordig van 
alles te vergaren: van planten tot postzegels 
en Pokémonkaarten. Verzamelen zit in 
ons bloed, maar hoe onschuldig is dit 
fenomeen? ‘Als volwassene kijk je er 
toch anders tegenaan.’

tekst Britt Duijzer illustraties Simone Vlug

Achtergrond

In- en uitsluiten
In de vroegmoderne tijd was het opbouwen van een verza-
meling, dat tijd en geld kost, haast uitsluitend weggelegd voor 
de hoogste klassen van de samenleving. ‘Vorstelijke verzame-
lingen waren vooral heel politiek gekleurd’, vertelt Keblusek. 
‘Naast dat de vorst zich op een bepaalde wijze kon profileren 
met een verzameling, kon er ook een spel worden gespeeld 
tussen wie deze schatten wel of niet mocht aanschouwen.’ Een 
wunderkammer vormde een pion in zo’n machtsspel. Deze 
aparte kamer bestond uit allerlei kostbare planten, dieren en 
objecten. ‘Het vormde een soort afspiegeling van de wereld, 
waarmee men deze probeerde te begrijpen’, legt Keblusek uit. 
‘Sommige ambassadeurs mochten de vorstelijke wunderkam-
mer wel zien, anderen niet.’ 
Hoewel verzamelen vandaag de dag toegankelijk is voor een 
breder publiek, heeft het zijn sociale functie behouden. ‘Met 
een verzameling kun je mensen toelaten of uitsluiten’, vertelt 
Keblusek. ‘Je kunt dingen weggeven of ruilen, maar dat doe je 
niet met iedereen.’ Een bezoeker van Poké-Con vertelt: ‘Wij 
hebben elkaar via Pokémon leren kennen.’ De vier twintigers 
zijn afkomstig uit zowel Nederland als België en bezoeken ge-
zamenlijk de beurs. Ze zijn niet allemaal even fanatiek maar vin-
den het vooral gezellig om de hobby te delen. Een van hen is 
een paar maanden geleden ‘overgehaald’ om te verzamelen. ‘Ik 
heb er niet zo veel kennis van als zij, hoor’, bloost hij.

Nostalgische exclusiviteit
De verzamelaar heeft bovenal een voorliefde voor de bijzon-

derste objecten. ‘Exclusiviteit vormt een groot deel van de 
verzamelpraktijk’, legt Baetens uit. ‘Hoe zeldzamer een stuk is, 
hoe liever de verzamelaar het wil hebben.’ Ook Tobias, student 
Nederlandse Taal en Cultuur aan de RU en verzamelaar van Ne-
derlandstalige Disney-muziek, herkent zich daarin. ‘Wanneer ik 
weet dat er een kans is dat de muziek in zijn oorspronkelijke 
vorm uitsterft, wil ik de opname heel graag hebben.’ Met een 
indrukwekkende hoeveelheid aan kennis ratelt hij glunderend 
door over de geschiedenis van de Nederlandstalige muziek. Hij 
laat een cd zien waar Bambi op is afgebeeld. ‘Deze komt uit een 
serie die in eerste instantie populair was in Frankrijk’, vertelt 
hij enthousiast. ‘Alléén deze versie heeft alle Nederlandstalige 
liedjes van Bambi op één cd.’
De verzamelaar lijkt daarnaast gedreven te zijn door een zekere 
mate van nostalgie. Zo kreeg Tobias zijn eerste cassettebandje 
van zijn moeder en ruilden veel van de volwassen bezoekers 
van Poké-Con hun eerste kaarten op het schoolplein. Céline Ha-
zeleger, masterstudent International Relations aan de RU, verza-
melt Delfts blauw sinds ze twee jaar geleden ging samenwonen 
met haar vriend. ‘Bij mijn grootouders stonden altijd twee vazen 
op de kast’, vertelt ze gedreven. ‘Die hebben twee wereldoor-
logen meegemaakt.’ Naast haar bewondering voor de geschie-
denis en kwaliteit van het materiaal, besteedt Céline vooral aan-
dacht aan de verhalen die deze bij haar oproepen. ‘Wanneer 
de vaas prenten bevat of hier de naam van de schilder op is 
geschreven, kan ik me daar een beter beeld bij vormen.’
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Metamorfose
Verzamelaars hebben niet alleen hang naar het verleden, 
maar zijn ook sterk uit op de laatste trends. Zij worden 
al dan niet bewust gedreven door technologische ont-
wikkelingen. ‘De verzamelpraktijk richt zich heel erg op 
nieuwe ontwikkelingen’, vertelt Baetens. ‘Wanneer er een 
nieuw soort techniek of object beschikbaar is, wordt dit 
bovendien snel beïnvloed door commercie.’ In de negen-
tiende eeuw werd het verzamelen van portretfoto’s bij-
voorbeeld voor veel meer mensen toegankelijk, dankzij 
de uitvinding van fotograaf André-Adolphe-Eugène Dis-
déri. ‘Het was nieuw om foto’s te hebben van je dierba-
ren’, illustreert Baetens. ‘Mensen gingen de prenten actief 
verzamelen en uitwisselen.’ In de correspondentie uit die 
tijd is te lezen dat mensen elkaar vragen om een foto 
op te sturen van iemands moeder of kind. Ook foto’s van 
beroemdheden doen in die tijd de ronde. ‘De celebrity-
cultuur kwam op’, vervolgt Baetens. ‘Er zijn hele albums 
ontwikkeld om de kaartjes in te bewaren.’
Het is dan ook weinig verbazingwekkend dat bedrijven 
de innovaties nog altijd gretig omarmen en aanmoedi-
gen. De talloze technologische ontwikkelingen maken 
het bereik van de verzamelwereld groter dan ooit. Poké-
mon is hier een bekend voorbeeld van. Renato Saturnino 
is taxateur bij Heritage Auctions Europe en legt uit dat 
er dankzij nieuwe apparatuur veel meer Pokémonkaar-
ten kunnen worden geprint. Er zijn namelijk legioenen 
spelers, maar ook het verzamelwezen wordt getrokken 
dankzij het verschijnen van nieuwe sets en versies. Zo 
werd er dit voorjaar nog de nieuwe uitbreiding Scarlet 
& Violet gelanceerd. ‘Pokémon is een high intellectual 
property met een gigantisch bereik’, vertelt hij. ‘Pokémon 
Go heeft meer aanhangers dan welke religie dan ook.’
Dankzij de vele ontwikkelingen is er rondom Pokémon 
een eigen economie ontstaan, met een groot bereik in 
prijzen en publiek. ‘Voorheen waren er voor het hoog-
ste segment alleen Amerikaanse veilinghuizen’, vertelt 
Saturnino gedreven. ‘Nu is dat ook mogelijk in Europa.’ 
De meest exclusieve kaarten worden voor enkele ton-
nen tot miljoenen euro’s verkocht. Uiteraard is dat een 
unicum, maar ook de verzamelaar in Houten houdt zich 
actief bezig met de wetten van vraag en aanbod. Er zijn 
meerdere bedrijven aanwezig die de kaarten met een 
microscoop onder de loep nemen en een cijfer toeken-
nen aan de staat ervan. Hoe hoger de grade, hoe meer 
de kaart waard is. De handelaars staan eveneens met hun 
telefoon in de hand: via websites controleren zij of er een 
eerlijke ruil plaatsvindt.

Is verzamelen voor iedereen?
Hoe normaal verzamelen nu ook lijkt te zijn, in de ge-
schiedenis werd hier weleens de spot mee gedreven. 
‘Verzamelen werd in de negentiende eeuw al door medi-

ci omschreven als het ziektebeeld collectomanie’, vertelt 
Baetens. ‘Je hebt teksten en romans over mensen die al 
hun geld besteden aan schilderijen of boeken.’  Ook van-
daag wordt er af en toe gegniffeld om verzamelaars en 
is verzameldwang, hoarding, opgenomen in de DSM-5. 
Er wordt soms getwijfeld aan de onschuld van het ver-
zamelen. Wordt de verzamelaar geen slachtoffer van de 
enorme bedragen die de ronde doen? ‘Eigenlijk leren 
we ze gewoon om te gokken’, zegt bezoeker Jamie ter-
wijl ze naar een verwachtingsvolle kleuter kijkt die een 
pakje kaarten openmaakt. Ook voor de jongsten is het 
eenvoudig om te beginnen met verzamelen. ‘Daar kijk je 
als volwassene nu toch anders tegenaan. Misschien zou 
het een leeftijdsgrens moeten krijgen.’ Van Valkengoed 
erkent dat de tweedehands handel in kaarten nadelen 
heeft. ‘Vroeger waren die kaarten natuurlijk niets waard, 
terwijl er nu heel veel geld voor wordt betaald,’ vertelt hij. 
‘Het is dubbel omdat ik kaarten verkoop maar tegelijker-
tijd met mijn video’s ook kinderen bereik.’ 

Rotte appels
Het groeiende bereik van de verzamelwereld heeft een 
keerzijde. Wanneer een object geld waard is, trekt dit 
ook rotte appels aan waar de hobbyist letterlijk de prijs 
voor betaalt. Verkopers verhogen de prijs als ze weten 
dat een verzamelaar interesse heeft. Op het moment dat 
exclusieve merch wordt gelanceerd, doen liefhebbers er 
alles aan om deze te bemachtigen. ‘Het haalt het slecht-
ste in de mens naar boven’, stelt Jamie. Dankzij de aan-
dacht voor de waarde van de Pokémonkaarten weten 
ook oplichters de weg naar de verzamelaar te vinden en 
schieten opportunistische bedrijfjes uit de grond. ‘Terwijl 
zij eigenlijk geen idee hebben van wat ze aan het doen 
zijn’, vervolgt Jamie geërgerd. Haar overbuurvrouw be-
aamt het gebrek aan passie: ‘Ze hebben de kennis niet.’
De meeste aanwezige verzamelaars lijken zich hier niet 
om te bekommeren. Terwijl de allerkleinsten staan te 
kwijlen bij de knuffels, maken de andere bezoekers een 
praatje met elkaar over de hitte, hun verzameling of hun 
verzamelende kroost. Stiekem wil iedereen een foto met 
Pikachu en, vooruit, anders maar met Monkeloid. ‘Het is 
het leukste om met enthousiaste mensen samen te ko-
men. Gewoon plezier hebben, dat is het belangrijkste’, 
vertelt Van Valkengoed. En in de toekomst? ‘Tja…’ Er ver-
schijnt een glimlach op zijn gezicht: ‘Een volle Jaarbeurs 
met twintigduizend man zou wel heel dik zijn.’ ANS

Nena Boelens uit zich door van zich af te dichten. Op 
goede dagen één, op slechte dagen drie gedichten., 
want het studentenleven is soms hectisch, maar ook 
heel waardevol. Nena (21) studeert English Language 
and Culture en is auteur van hun debuutbundel ‘in de 
vensterbank’.

je loopt door Nijmegen.

je loopt door Nijmegen. 
in je eentje. 
 
gekleurde shirts in de zon, 
je bent nieuw 
je bent alleen 
samen met iedereen 
 
en we delen alles 
in een ander leven. 
we gaan een andere kant op, 
maar deze week 
zijn we samen. 
 
je laat het achter. 
voor even, 
 
want we beginnen opnieuw, 
en we beginnen. aan het 
nieuwe leven. 
 
september komt later wel.

illustratie Vera Joosten

Nena dicht

cartoon Jonas Hoekstra

Psst eerstejaars... meeschrijven aan deze krant? 
Of anders illustreren, fotograferen of vertalen? 
Stuur een mail naar redactie@ans-online.nl, of 
kom langs op ons kantoor (EOS N -1.290)!
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LEVEND
VERLEDEN 

Hoe zou jij je stijl omschrijven?
‘Ik ben erg geïnspireerd door de jaren vijftig en 
vind het leuk om me klassiek te kleden. Vandaag 
heb ik toevallig zwart aan maar normaal 
gesproken is mijn kleding erg kleurrijk. Ik leef 
elke dag alsof ik in een film speel, iedere dag is 
bijzonder en op iedere dag kunnen bijzondere 
dingen gebeuren. Dit geldt ook op de uni. Hier 
draag ik graag lange rokken en jurken, doe 
ik hakjes aan, krul ik mijn haar en doe ik mijn 
pareloorbellen in. Daarnaast heb ik altijd mijn 
cat-eye bril op, dat is écht jaren vijftig.’

Hoe ben je in de jaren vijftig terechtge-
komen? 
‘Als kind had ik al een fascinatie voor het verleden. 
Wanneer mijn oma over vroeger vertelde hing 
ik aan haar lippen en droomde ik weg bij haar 
verhalen. Toen ik me op mijn vijftiende in deze 
stijl ging kleden was Marilyn Monroe een groot 
voorbeeld voor me. Daarna ben ik mijn kennis 

gaan verbreden door te kijken naar foto’s en 
video’s van de jaren vijftig, dat doe ik nu nog 
steeds. Ik vind het heerlijk om op YouTube of 
Instagram te browsen. Door mijn studie ben ik 
ook geïnspireerd door kunst uit de renaissance. 
Die kleuren en patronen combineer ik dan ook 
graag met mijn eigen jarenvijftigkleding.’

Dus, zou je terug willen naar de jaren 
vijftig?
‘Ik zou heel graag eens willen tijdreizen naar de 
jaren vijftig en sommige dingen terughalen, maar 
o nee, niet het idee dat vrouwen het huishouden 
doen terwijl de mannen aan het werk zijn. Ik kijk 
wel verlangend terug naar de kwaliteit en het 
ontwerp van de kleding uit de jaren vijftig. Veel 
van mijn kledingstukken zijn toen ook gemaakt, 
daarvan voel je gewoon dat ze een goede 
kwaliteit hebben. Dat kan niet over de massa-
geproduceerde kleding van nu worden gezegd. 
Die is van zulke lage kwaliteit, het is gewoon 
zonde van het materiaal.’

Van het Lijf
tekst Lies Heijs 
foto’s Gijs Wortelboer

Wie: Lotte Delissen (23),
derdejaars Kunstgeschiedenis 

Voel je je door die uniekheid dan ook 
verantwoordelijk voor historische kleding?

‘Jazeker. Mijn stijl zou bij wijze van spreken 
zo in een museum kunnen. Veel van mijn 
kleding is met de hand gemaakt, zo weet je 
dat er gewoon maar een van is op de wereld. 
Een stuk heeft dan een ziel en ik wil niet dat 
die verloren gaat. Ik zou haast kledingstukken 
kopen die mij niet passen, puur en alleen om 
het verleden te conserveren. In mijn bezit 
blijven ze namelijk goed behouden en gaat 
niemand er in knippen.’

Hoe reageren de mensen om je heen op je 
stijl?

‘Negatieve reacties krijg ik nauwelijks of ze 
vallen me niet op. Positieve reacties vind 
ik alleen maar leuk. Als ik naar speciale 
evenementen ga, zoals een ballet of een 
oldtimermeeting, vind ik het leuk om mijn 
kleding daarop af te stemmen. Zo was ik laatst 
bij de musical Anastasia met mijn oma. Ik heb 
toen speciaal een lange jurk aangetrokken en 
mijn haar gekruld. Na afloop vroegen andere 
bezoekers of ik bij de cast hoorde, dat maakt 
me dan wel trots.’


